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Konec nadějí. V Terezíně školy nebudou

Ta zpráva je jako blesk z čistého nebe. Potvrdila se slova skeptiků o nedostatku peněz a Terezín teď bude muset spojit
svou budoucnost s něčím jiným než je školství. Univerzitní město, které by bylo jedním z největších ve střední Evropě,
totiž v bývalé vojenské pevnosti s největší pravděpodobností nebude.
Dlouholetý plán přeměnit řadu prostor, jež opustila armáda, ve vysokoškolské koleje a učebny nejspíše definitivně padl.
Dospěla k tomu porada sedmi ministerstev a představitelů města.
Na speciálně svolané tiskové konferenci to včera oznámili místopředseda vlády Alexandr Vondra a terezínský starosta
Jan Horníček. Podle Vondry se projekt na vybudování univerzity, o které se mluví od roku 2002, ukázal jako nerealistický.
První překážkou byla skutečnost, že Univerzita Karlova, která sem měla přesunout část svých aktivit, do Terezína
nechtěla. „Problémem bylo i zhruba 13 miliard korun, které vybudování kampusu mělo stát. Tak velká částka na jeden
projekt by se z evropských peněz získávala jen velmi obtížně,“ uvedl Vondra.
Podle Horníčka byla dalším problémem skutečnost, že o projektu sice mnozí vládní představitelé i úředníci mluvili, ale
nikdo pro něj žádné konkrétní kroky neudělal.
Vondra také sdělil, že vládě předloží návrh obměnit složení komise, která se problematikou Terezína zabývá. Do konce
roku by měla předložit seznam menších a realističtějších projektů, které by pomohly Terezín oživit.
Projekty by pak dostala i místopředsedkyně Evropské komise Margot Wallströmová. V Terezíně již dvakrát byla a slíbila
jeho obnovu podpořit, to se však ještě mluvilo o vysoké škole. Margot Wallströmová sem má přijet na přelomu roku
a s novou situací se seznámí. Podle Vondry prvním projektem, který Terezínu pomůže, je rozhodnutí umístit sem
archiv bezpečnostních složek spadající pod nově založený Ústav pro studium totalitních režimů. Měl by využít objekt
Hannoverských kasáren.
Starosta Horníček, který s projektem univerzitního města spojoval i svou politickou budoucnost, včera řekl, že je to velmi
významný projekt, protože zhruba třetina budov ve městě je dnes prázdných. Oprava za stovky milionů korun a využití
celého jednoho kasárenského komplexu oživení města velmi napomůže. Starosta také zatím nesdělil, zda zůstane ve
funkci, i když se ukazuje, že dlouho plánovaná vysoká škola ve městě nebude.
Dalším uskutečnitelným projektem je podle Vondry plán Ústeckého kraje zřídit v Terezíně středisko humanitních studií
se zaměřením na holokaust.
Projekt, na němž bude spolupracovat i ústecká univerzita, již má vedení Ústeckého kraje hotový, Vondra se domnívá, že
má dobré šance na podporu. Dodal, že chce také jednat s ministerstvem obrany, aby v Terezíně umístilo nějaké archivy,
nebo zde zřídilo vojenské muzeum. Horníček dodal, že město by také chtělo zpřístupnit část vojenských opevnění, které
by se s muzeem velmi doplňovalo. Další projekty se mají především týkat historie, vzdělávání, případně umění.


